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Bekéék perelik a román államot
Első fokon elutasították a székely terrorper elítéltjeinek keresetét
• Pert indított a román 
állam ellen az általuk 
elszenvedett sérelmek 
miatt a korábban terro-
rizmus vádjával elítélt 
Beke István és Szőcs 
Zoltán. Bár a bíróság 
első nekifutásra eluta-
sította keresetüket, 
a két kézdivásárhelyi 
férfi a fellebbezést 
fontolgatja.

P A P  M E L I N D A

„Törvénykezési hibákra” hivatkoz-
va perelte be a román államot a szé-
kelyföldi terrorperben öt-öt év letöl-
tendő börtönbüntetésre ítélt Beke 
István és Szőcs Zoltán. A Covasna 
Media és az Observator de Covasna 
lapok a román bíróságok honlapjá-

ra, a portal.just.ro-ra hivat-
kozva írtak Bekéék kerese-
téről, amelyet – elévülésre 
hivatkozva – nemrég első 

fokon elutasított a Kovászna 
Megyei Törvényszék. A román hír-
portálok a két kézdivásárhelyi férfi t 
is megkérdezték szándékukról. Be-
ke István és Szőcs Zoltán kérdésük-
re azt nyilatkozta: egyeztetnek az 
ügyvédjükkel, és közösen döntenek 
arról, hogy megfellebbezik-e vagy 
sem a Kovászna Megyei Törvény-

szék ítéletét. A román sajtó szerint 
az első körben visszautasított, a ro-
mán állam és a bukaresti pénzügy-
minisztérium ellen benyújtott kere-
set tárgyánál a következő szerepel: 
„törvénykezési hibák okozta kár 
jóvátétele” (reparare prejudicii ero-
ri judiciare), és polgári perként volt 
bejegyezve. A terrorizmus vádjával 
elítélt Beke István és Szőcs Zoltán 
tavaly júliusban került feltételesen 

szabadlábra a Brassó Megyei Tör-
vényszék döntése alapján. A Hat-
vannégy Vármegye Ifj úsági Mozga-
lom (HVIM) egykori aktivistái 2020 
májusa óta kérhették feltételes sza-
badlábra helyezésüket. A jogerős 
döntés előtt négy kérést nyújtottak 
be, a börtön illetékes bizottsága jó 
magaviseletük alapján valameny-
nyi esetben ajánlotta a szabadon 
bocsátást, a bíróság azonban több-
ször elutasította azt. Beke Istvánt és 
Szőcs Zoltánt 2018. július 4-én ítélte 
5–5 év letöltendő börtönbüntetés-

re a bukaresti legfelsőbb bíróság, 
terrorista cselekmények, illetve 
ezekre való felbujtás miatt. A HVIM 
kézdivásárhelyi, illetve erdélyi el-
nöke ellen hozott ítélet általános 
megdöbbenést váltott ki az erdélyi 
magyarság körében, hiszen az el-
ső fokon eljáró Bukaresti Ítélőtáb-
la megalapozatlannak tartotta az 
ügyészség által összeállított vádirat 
nagyobb részét, és csak 11, illetve 10 
hónap börtönbüntetést rótt ki rájuk, 
amennyit már korábban vizsgálati 
fogságban töltöttek.

Koncepciós eljárás 

Beke Istvánt és Szőcs Zoltánt a szer-
vezett bűnözés és terrorizmus elleni 
ügyészség (DIICOT) állította bíróság 
elé, mert lehallgatott beszélgetése-
ikből és a Beke István lakásán talált 
petárdákból a román hatóságok arra 
következtettek, hogy házi készítésű 
bombát akartak robbantani Kézdi-
vásárhely főterén 2015-ben, a decem-
ber elsejei román nemzeti ünnepre 
szervezett katonai parádén. Az erdé-
lyi magyar közvélemény az első pil-
lanattól fogva úgy tekintette, hogy 
koncepciós eljárás folyik a kézdivá-
sárhelyi fi atalok ellen. Letartóztatá-
suk után hetekig tüntettek Kézdivá-
sárhelyen. Jogerős elítélésük után 
több rendkívüli perújítási kérelmet 
nyújtottak be, de ezek mindegyi-
két elutasították a hazai bíróságok. 
Tavaly júliusi szabadulásuk után 
ugyanakkor Bekéék elmondták:  
Romániában minden jogi eszköz ki-
merült arra, hogy a bíróság tisztázza 
ártatlanságukat, de az Emberi Jogok 
Európai Bíróságán befogadták pa-
naszukat, így Strasbourgban folyta-
tódik a jogi küzdelmük. Szőcs Zoltán 
úgy fogalmazott, elsősorban azt sé-
relmezik, hogy miután első fokon a 
pirotechnikai eszközökre vonatkozó 
szabályok megsértése miatt róttak ki 
rájuk éppen annyi büntetést, ameny-
nyit korábban vizsgálati fogságban 
töltöttek, az utolsó tárgyaláson az 
ügyészség kérésére a legfelsőbb bí-
róság megváltoztatta az ügy beso-
rolását, és anélkül ítélkezett, hogy 
megadta volna a lehetőséget az új 
besorolás elleni védekezésre.

Bekéék letartóztatása után 
számos tüntetést szerveztek

▴  K O R Á B B I  F E L V É T E L :
     M I H Á L Y  C S A B A

F Ü L Ö P - S Z É K E L Y  B O T O N D

E gy éve nyert 6,9 millió lejes 
támogatást az RMDSZ felsőbb 

vezetőinek közreműködésével az 
Országos Befektetési Ügynökség-
nél (CNI) pályázó szentegyházi 
önkormányzat a helyi (a bányai) 
Bartók Béla Művelődési Ház kor-
szerűsítésére. A szövetség közle-
ményéből akkor kiderült, hogy az 
összegből egyebek mellett a hat-
vanas években épült művelődési 
ház hőszigetelését, az ajtók és az 
ablakok cseréjét, valamint a vil-
lanyhálózat korszerűsítését kell el-
végezni. A munkálatok végeztével 
230 férőhelyes lesz az intézmény: 
öt helyet biztosítanak mozgáskor-
látozottaknak, ugyanakkor 37-et 
az épület páholyában.

Lassú munkafolyamat

Lőrincz Csaba szentegyházi polgár-
mester lapunk kérdésére elmondta, 
hogy már nyár elején továbbították 
az elkészített kivitelezési terveket 
a CNI-hez, ám erre hónapokig nem 
érkezett reakció. Idővel és több 
megkeresést követően kisebb hibá-
kat jeleztek a dokumentumokban a 
bukaresti szakemberek, amelyeket 
rendre kijavítottak a pályázat ked-
vezményezettjei. Most is egy apróbb 
probléma megoldásán dolgoznak. 
„Az a baj, hogy most azzal dolgo-
zunk, amivel fél évvel ezelőtt kellett 
volna. Folyamatosan keresem levél-
ben, telefonon és még személyesen 

is a befektetési ügynökség munka-
társait, de így is lassan halad a mun-
ka” – fogalmazott. Emlékeztetett, a 
CNI munkatársainak feladata, hogy 
közbeszerzést hirdessenek a kivite-
lezés érdekében, ő pedig folyamato-
san azon dolgozik, hogy ez még idén 

megtörténhessen. „Nagyon rossz, 
hogy nem szervezhetjük meg mi a 
közbeszerzési eljárást, hiszen így 
nem is annyira látunk bele. Nagyon 
idegesítő ez a tehetetlenség, de nincs 
más lehetőségünk, mint válaszolgat-
ni a projektekkel kapcsolatban beér-
kező levelekre, és javítani az észrevé-
teleket. Utána meg heteket várunk az 
újabb visszajelzésekre” – avatott be 
a bürokratikus folyamat rejtelmeibe 
Lőrincz, aki amiatt is aggódik, hogy 
a kivitelezés elhúzódásával a projekt 

értéke megnő, ami újabb papírmun-
kát eredményezhet – nem beszélve 
arról, hogy a pluszköltségeket is elő 
kell teremteni valahogyan.

Hasonló helyzet

Szintén a CNI programjában pályá-
zott sikeresen, ezúttal 9 millió lejért, 
a helyi Gábor Áron iskola épületeinek 
korszerűsítésére a szentegyházi vá-
rosvezetés, amelynek 520 ezer lejes 
önrészt kellett felvállalnia. 
A terv szerint ez esetben 
hőszigetelik az öt ingatlan-
együttesből álló taninté-
zetet, kicserélik a tetőszer-
kezetet, villámhárítókat 
szerelnek fel, ugyanakkor 
a mozgáskorlátozottak szá-
mára könnyen megközelíthetővé 
teszik. Noha a pályázatot már febru-
árban megnyerte az önkormányzat, 
nem történtek szemmel látható elő-
relépések. A polgármester szerint ha-
sonló a helyzet, mint a kultúrotthon 
esetében, vagyis bármennyire is pró-
bálnak haladni, a bukaresti bürokrá-
cia gátolja a kivitelezést.

Bürokratikus akadályok, tehetetlenség késlelteti a munkakezdést 
• Noha a támogatást már egy éve jóváhagyta az Országos Befektetési Ügynökség 
(CNI), jelentősen elhúzódik a szentegyházi Bartók Béla Művelődési Ház felújításának 
kivitelezése. A polgármester szerint a Bukarestben zajló bürokrácia miatt még a köz-
beszerzési eljárást sem lehetett meghirdetni.

Támogatás van, a kivitelezés még várat magára

▸  KORÁBBI  FELVÉTEL:  BARABÁS ÁKOS




